



အလုံအသိသမ္မတကိုန်ချင်ဗွာကောန်ချင်အရင်
 ဌာနဝန်ဇွော်ကောပ်ကဲမွိတ်လုပ်တိက်ကို်ဖြဟတ်ကောန်ချင်ကွာန်
 ဌာနဖြဟတ်ကောန်ချင်အရင်



ဥပဒေစရင် သဂါလို့တ် မွိတ် ကျီ ပရောပရာသို့

ကွတ်ထင်ကောန်ချင်အရင်ဥပဒေလွင်(၁၉)
 သက္ကရာဇ် (၂၀၁၃ သွာ• ဂိတုဂျူလာင် ၂၉)

ပရေင်ကောပ်ကဲမို့ဟ်ဆဲးပြိုင်အာကျိုင် မံင်စံင်ကောံ
 ဌါနဝန်ဇော်ဖြဟတ်ညးချိုင်ကွာန်
 (သွာံ ၂၀၁၃၊ကလုတ်ကိုန်ချိုင်ပံင်ကောံလေင်ဥပဒေ၁၉)
 သက္ကရာဇ် ၁၃၇၅ သွာံ ဂိတုဒွိုန် (၇)စွေက်
 (သွာံ ၂၀၁၃၊ဂိတုဂျူလိုင်စုတ်တဲ ၂၉)
 ဌါနကိုက်ကိုပ်ဖြဟတ်ညးချိုင်ကွာန်

နိဒါန်

နကိုကိုန်ချိုင်လို့ဟ်မို့ဟ်၊တိရိစ္ဆာန်၊သိုင်ခွံကပေါတ်၊စရင်ကမောန်ဂ
 မိုိုင်ကိုအကဲအရာဆေင်စပ်ကိုစရင်အင်တံဂ်ဝံင်ကလိဝံင်သုာံစုတ် ချိုတ်
 ပိုတ်မာန်ပွမကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဩကံက်ကေတ်သံဂ်ဝံင်ညီ
 သုဟ်ကိုသောတ်ဗွတ်စောန်ကိုန်ချိုင်နာနာတုမကံက်ကေတ် ကိုဒိုင်သို့
 င်ဩစရင်တံဂ်တဲပွဲကိုကိစ္စပရေင်ဝေါဟာမို့ဟ်သွက်ကိုန်ချိုင်သောံဖော
 အ်ဗြေတ်တံတက်ရေင်တျိုင်သုင်စောဲအာနကိုဖိနွံနွံမာန်ကလုတ်ကိုန်ချ
 င်ပံင်ကောံထွေးလဝ်ကိုဥပဒေကံရ။

ခန်(၁)

ယုယုာကိုထမံက်ထွေးလဝ်အမိပွါ

- ၁။ဥပဒေကံဝံင်မဒးကောံခဥပဒေလို့ဟ်မို့ဟ်ကောံဥပဒေစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်
 ပရူပရာကိုန်သို့မဒ်ရ။
- ၂။ပွဲကိုဥပဒေလိက်ထမံက်ထွေးလဝ်သုင်ကံဝံင်အတိုင်ထမံက်ထွေးလဝ်အမိ
 ပွါသကိုဒးစိုပ်တရ်ရ။
- (က)ဂကောံအလိုအသီမွှးဂ်ဝံင်မကောံဂးဂကောံအလိုအသီကိုန်ချိုင်ပံင်
 ကောံသမ္မတကိုန်ချိုင်ဗွာရ။
- (ခ)စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်မွှးဂ် မို့ဟ်၊တိရိစ္ဆာန်၊သိုင်ခွံ၊ကပေါတ်၊စရင်ကမောန်
 ဂမိုိုင်ကိုအကဲအရာဆေင်စပ်ကိုစရင်အင်တံမပါလုပ်ကိုရ။
- (ဂ)သုင်ခွံမွှးဂ် -ဒွါမို့ဟ်တံမံင်စံင်၊ဒွါတိရိစ္ဆာန်တံမံင်၊ဒွါမစွံကပေါတ်တံ
 ကိုဒွါကျောန်ကမောန်တံမပါလုပ်ကိုရ။

(ဃ) ကျွန်ုပ်တို့ ကျွန်ုပ်တို့ သို့မဟုတ် - အတိုင် ကိစ္စမပါလုပ်ပဲ့ ကိုဥပဒေသွက်ကို နှိပ်
သို့မဟုတ် ဒူးကျွန်ုပ်တို့ ဒူးကော်တာလျှင် ဂုံ ကော်ခဲစရ။

(င) ကံကော်ခဲစရင် မွေးဝံ့ - ဒွါမကံ ကံကော်ခဲစရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ် ဂုံ အတိုင်
စွတ် သမ္ဘိလင်ပဲ့ ကိုပယျို ကံကော်ခဲစရင် အာစိုပ်တိုန် မွဲ သို့စေ့မွဲ သို့တု သွာန်မ
ပါလုပ်ပဲ့ ကိုစိုပြင် ဂုံ သွာန် သွက်တု မို့ ဟ် မချူပျပ်စိုပြင်တံကို၊ စိုပြင်ကို နဲ
ဝံ့ ချူပျပ်စောန် ထွေးလင်တံ ဂုံ ပရအ်ကို လင်စွာပ်စွာပ် ကို နှိပ် သို့ တံ ကွာကွာ
တု ညူး ကို ကျွန်ုပ် ကို နှိပ် သို့ သာ ဂုံ ဟံ သေင် ညူး ကော်တာလျှင် သွက်ကို
နှိပ် သို့ တံ ကို ချူပျပ် သွက်တံ တု ယျို ပြင်တံ ဂုံ ထွေင် သီ ဂုံ ကော် မို့ ဟ် ဂုံ
လင် ကော် ဂေးရ။

(စ) စွတ်စရင် မွေးဝံ့ - အခါမကံ ကံကော်ခဲစရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ် ပဲ့ ကို ဒေသသမ္ဘိ
လင်စရင် ကံကော်လင်တံ ဂုံ ဒူးထွေင် စိုစွတ် ကော်ပံ ကံ မို့ ဟ် ဂုံ ကော်ခဲစရ။

(ဆ) ဌါနဝန် ဇော်ဟို မွေးဝံ့ - အလို အသီ ကို နှိပ် ချင်ပင် ကော် ပွမကော်
ကံ ချူပြင် အာကျင် မင်စံင် ကို ဌါနဝန် ဇော် ဖြဟတ် ညူး ချင် ကွာန် တံ ဂုံ
ကော်ခဲစရ။

(ဇ) ဝန် ဇော် မွေးဝံ့ - ပရေင် ကော်ပံ ကံ မို့ ဟ် ချူပြင် အာကျင် မင်စံင် ကို ဌါနဝန်
ဇော် ဖြဟတ် ညူး ချင် ကွာန် ဝန် ဇော် ကို နှိပ် ချင်ပင် ကော် ဂုံ ကော်ခဲစရ။

(ဈ) ဂကော် ညူး တာလျှင် နွံ မွေးဝံ့ - ပရေင် ကော်ပံ ကံ မို့ ဟ် ချူပြင် အာကျင်
မင်စံင် ကို ဌါနဝန် ဇော် ဖြဟတ် ညူး ချင် ကွာန်၊ ဌါန ကို ကျွန်ုပ် ကျွန်ုပ် ဖြဟတ်
ညူး ချင် ကွာန် ဂုံ ကော်ခဲစရ။

ခန် (၂)

အခေါင် ကံ ကော်ခဲစရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ်

၃။ ဂကော် အလို အသီ ဝံ့ -

(က) ပဲ့ ကို သို အလို ကို နှိပ် ချင် ဗွာကို၊ ဒွါလျှို လျှို တံ ခို ခို ကံ ကော်ခဲစရင် လို့
ဟ် မို့ ဟ် မာန် ရ။

(ခ) ပဲ့ ကို ဒွါ ဒေ သ သွက် ဝံ့ ကံ ကော်ခဲစရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ် ဂါ တ်
ဝါ တ် တံ နဲ လှိုင် သွာ ကံ ကော်ခဲစရင် မာန် ဂုံ ချပ် ဗွာ တု န ကို နဲ မ
ထေက် ကြို ကို အို တ် ကံ ကော်ခဲစရင် မာန် ရ။

၄။အခါမကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဝံသွက်ဝံညီသုတ်ကိုသွတ်ဗွတ်စွာ
န်ကိုန်ချင်နာနာနူ ကိုဂကောံညးစွစရင်အင်ကုလသမဂ္ဂသိုအလုံဂ္ဃးတိသွသမ္ဘိ
လင်တံကို၊တင်ကိုကသပ်တံလေဝ်စုတ်ရေင်တျင်အာ ရောင်မဒ်ကိုရ။

ခန်(၃)

ပွမသိုင်ခွံဂကောံညးစွစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကောံဆေင်စပ်ကိုတာလျိုင်
ဩတ်ကိုအခေါင်အရာကျောန်ဂမ္မာန်

၅။ဂကောံအလိုအသီဝံ အတိုင်ပုဒ်ဇေတ်(၃)ကမ္မာန်ကံကံကေတ်စရင်
လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံသွောံရေင်တျင်ဂကောံညးစွစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဗဟိုဂံဒးသို
င်ခွံရ။

၆။နကိုသမ္မတကိုန်ချင်မကိုလင်တာလျိုင်ဒုတိယသမ္မတမ္မဲတူးဝံမဒ်နာ
ယကဂကောံညးစွစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဗဟိုရ။

၇။ဂကောံအလိုအသီဝံနကိုပုဂ္ဂိုလ်သွင်ကံဒးသိုင်ခွံဂကောံညးစွစရင်လို့
ဟ်မို့ဟ်ဗဟိုရ။

(က)ဝန်ဇော်ကိုဟ်ချင်ပံင်ကောံ ဥက္ကဋ္ဌ
ပရေင်ကောပ်ကာမို့ဟ်ချူပြိုင်အာကျင်မံင်စံင်ကိုဌါနဝန်
ဇော်ဖြဟတ်ညးချင်ကွာန်

(ခ)နကိုဌါနဝန်ဇော်မဆေင်စပ် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ(၂)တု
ဝန်ဇော်ကိုန်ချင်ပံင်ကောံဂမ္မိုင်

(ဂ)ကမ္မာန်ကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုညးလုပ်ဂကောံဂမ္မိုင်
နကိုဌါနဝန်ဇော်ဆက်စပ်တဲဒးရေင်တျင်ဒုတိယဝန်ဇော်ဂမ္မိုင်

(ဃ)ဒုတိယဝန်ဇော်
ပရေင်ကောပ်ကာမို့ဟ်ချူပြိုင်အာကျင်မံင်စံင်ကိုဌါနဝန်ဇော်ဖြဟတ်ညးချင်
ကွာန်

၈။တာလျိုင်ကမ္မာန်သွတ်ဗွတ်စွာန်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဗဟိုဝံအတိုင်
ထမံက်လင်သွင်ကံရ။

(က)သွက်ဝံကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံပဠေပ်ပဠေတ်လင် ကွာကွာကို
၊ပွမပိတ်စရင်တံမပါလုပ်သိုအလုံကမ္မာန်ကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဝံ

တဲဒ်အံင်ဇူးမာန်ပွဲမညီကိုမူဝါဒဂကောံအလိုအသီကိုကြံကိုင်ကို ကို။

(ခ)သွက်ဝံင်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံင်နူကိုဂကောံတာလျိုင်နွံပွဲနွံထွေးလပ်အစီအဇန်ပွဲတရားကိုတင်စောန်ထွေးတံင်သွသမ္မိကို။

(ဂ)ဆေင်စပ်ကိုကမောန်ပွမကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တဲ ကိုပညာပညပ်ကိုဌာနဝန်ဇော်မဆေင်စပ်ဂမိုင်။

(ဃ)ကမ္မတီစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဗဟို၊ရးဒေသဇော်သတ်ဟံင်သေင်တို့ရး၊တိဗဒိပ်ကိုနီုနီုပိုင်ကောံ၊ရးကလိဝံင်အခေါင်အုပ်ဓုပ်သတ်ဟံင်သေင်ဒေသဝံင်အခေါင်အုပ်ဓုပ်၊ခရိုင်၊ပိုင်ချင်၊အရာပ်၊သတ်ဟံင်သေင်အရာပ်ကွာန်ကမ္မတီကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တံင်မသိုင်ခွံကို၊စုတ်သမ္မိကမောန်တာလျိုင်တံင်ကို။

(ဇ)ကမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်သွာံအံင်ဇူးမာန်ဂံင်တင်နွံပွဲကံင်တံင်ချိုက်ဗဗေင်ရေင်တွိုင်ကို။

၉။သွတ်ပစတ်စောန်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဗဟိုအခေါင်ရောကောန်တံင်ဝံင်အတိုင်ထမံက်ထွေးလပ်သွတ်ဏံရ။

(က)သွက်ဝံင်ရေင်တွိုင်ကမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကို၊ရိုင်၊ဌာန၊ဂကောံလိုဒ်ဒ်၊ကမောန်ညးစူးလို့ဒ်ဒ်ပအာပ်ကိုတာလျိုင်ကို။

(ခ)ဆေင်စပ်ကိုကမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တဲကိုပညာကိုကောန်ညးချင်ကွာန်တံင်ဂမိုင်ကိုပရေင်စန်ဒက်ကိုချီဒရာင်ရေင်တွိုင်ကို။

(ဂ)သွာံရေင်တွိုင်ကမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ညးစုတ်သမ္မိဂမိုင်ကိုညးကံက်စရင်ဂမိုင်တံင်ခန်ကွက်ကိုတာလျိုင်ကိုထွိုင်ရုပ်သီနူကိုတာလျိုင်တံင်ကို။

(ဃ)သွက်ဝံင်ရေင်တွိုင်လမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂကောံကုလသမဂ္ဂဂမိုင်၊ဌာနအလိုအသီ၊ဂကောံအလိုအသီဂမိုင်ကို၊ပံင်ကောံရေင်တွိုင်ကိုဂကောံအလိုအသီဟံင်သေင်ပွဲချင်မူးချင်တံင်ကို။

(ဇ)ဌာနပိုင်ဒေသတံင်(ဃ)မပါလုပ်၊နူကိုဂကောံဂမိုင်နဲပညာမနွံပွဲကံင်မံင်ကို၊ပရေင်ကိုအထံက်အရီုအပင်တံင်ရပ်ကေတ်တဲထမံက်ရပ်ရပါပရးကို၊ပွမသုင်စေဲကို၊ထမံက်ပွဲနီုသြန်သြန်အံင်မဲကို။

ခန့်(၄)

ပွဲမကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်

၁၀။ဝန်ဇော်ဝံ ကမောန်ကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂှ် ဝံကောပ်ကဲ
ရေင်တျင်ဌါနကျိက်ကျိပ် ဇြဟတ်ညးချင်ကွာန်၊ သ္တိပ်သံင်
ပရေင်စောန်ပိုင်ဂှ် နဒဒ်ညးဒင်တာလျိုင်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ခန့်ကွက်ကိုရ။

၁၁။ သ္တိပ်ဒင်တာလျိုင်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဝံ -

- (က) အကဲအရာမကလိဝံနူကိုစရင်လို့ဟ်မို့ဟ် ဒးပိတ်လလောင်တြး ဝဲမပြဟ်ရ။
- (ခ) ဒင်ကေတ်ယဲဗိုပြင်သွာန်တံကို ၊လို့ပကောံစရင်ဂမၠိုင်ကို ၊သီဂိုင်
ကေတ်အကဲအရာဂမၠိုင်ကို၊ လိက်ဒင်စီရေင်တံတက်တြးပိတ်
တံဂှ်ဒးကောပ်ကဲရ။

(ဂ) အတိုင်ပုဒ်ဇောတ်ပုဒ်(ခ)လို့ပကောံလဝ် ပဲ့ကိုလိက်ဒင်စီရေင်မို့ဟ်
ပုဂ္ဂိုမ္မဲမ္မဲတှး ညံင်ဂွံအံထမံက်ပိတ်ပရူပရာဝင်ဇကုဂှ်လေဝ် ဒးစိုဒ္ဒါကိုရ။
၁၂။ အခါမရေင်တျင်ကမောန်ကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂှ် -

- (က) ဂကောံညးတာလျိုင်နွံမဆေင်စပ်၊ ညးစုတ်စရင်ဂမၠိုင်ကိုညးကံကဲ
ကေတ်စရင်ဂမၠိုင်တံဝံ ပဲ့ဒါဒေသမစေတိတာလျိုင် ပဲ့ကိုသိုင်ခွဲတံအခိုင်
စုတ်သမ္မိလဝ် အခေါင်လုပ်စိုပ်ကို ပဲ့ကိုသိုင်ခွဲစရင်သမ္မိနွံပိတ်တံ
အခေါင်ကျောန်နွံရ။

(ခ) ညးကံကဲစရင်ဝံ ပဲ့ကိုဒေသစုတ်သမ္မိလဝ် သွာန်သွက်ဂလ္လာန်
စုတ်သမ္မိလဝ်ကို ကောန်ညးချင်ကွာန်တံဂမၠိုင်ကို ပျုပ်ပပေင်ပဲ့ကိုဗို
ပြင်စရင်သမ္မိလဝ်တံ ရေင်တျင်မံင်ဂှ် မို့ဟ်ဒးဒင်သွာန်သွက်ဂလ္လာန်ဝံ
ဝံသွဟ်ဉာဉ်စုတ်စုတ်မာန်ကို တင်ဇ္ဈောင်သွဟ်ကိုတံဂှ်ဝံဇ္ဈောင်ပျုပ်ပဲ့
ကိုဗိုပြင်စရင်တံဂှ်လေဝ်တာလျိုင်နွံမံင်ရ။

(ဂ) ညးမသွဟ်ဂလ္လာန်သွာန်ဂှ်ဝံဒဒ်ညးကျိက်ကျိပ်ကျိန်သိုသတ်ဂှ်ဟံ
သင်ဒဒ်ညးတာလျိုင်နွံသွက်မဲ့ကျိန်သိုထေက်ရ။

၁၃။နူ ကို ဂကောံ ညးစူးစရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ် ဗဟို သွက် ဝံ ကံ ကေတ်
စရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ် ဂှ် ညးစုတ် စရင် ဂမၠိုင် ကို ညးကံ ကေတ် စရင် တံ
ဂှ်ပ အပ်ကိုတာလျိုင်တဲဌါနမဆေင်စပ်၊နူကိုဂကောံဂမၠိုင်ချပ်ခရီ
ကိုပုဂ္ဂိုထမံက်ထွေးလဝ်သွက်ကဲတဲနဒဒ်ညးစုတ်စရင်ဂမၠိုင်ညးကံကဲ

ကေတ်စရင်ပအပ်ကိုတာလျှိုင်မာန်ရ။

(က)သ္မိပြင်ဂြိုဟ်ဂကောံဒပ်ပွါန်၊ဒပ်ဂကောံဒပ်ဗွဲသိုင်ကိုန်ချင်ဗွဲထံင်၊ရင်စက်၊ရင်ဂဥဲ၊ညးတာလျှိုင်နွံနူကိုရင်ကမောန်ဂမၠိုင်၊

(ခ)ပရေင်ဝေါဟာမ္မိတ်၊ပရေင်ဘာသာကိုဂြိုဟ်ဆေင်စပ်ကိုပရေင်ပညာ၊နူကိုဂကောံညးတာလျှိုင်နွံ။

(ဂ)ဟပ်တေဝ်၊မပ်တေဝ်၊ခဒမ်ဒုင်တွဲ၊ခဒမ်ဒေါဇု၊သ္မိပံင်ကောံ၊သိုင်ခွံမပံင်ကောံ၊ခဒမ်၊သိုင်ခွံဂကောံအရာပ်တံမပိုင်ပြီတံညး

ကေတ်တာလျှိုင်သက်ဟံ့သေင်ဇမ္ဗောပရေင်အုပ်ရပ်။(မာန်နေဂျာ)

(ဃ)ညးကေတ်တာလျှိုင်သွက်ကမောန်ပရေင်ပိုန်ဒြပ်သက်ဟံ့သေင်ဇမ္ဗောပရေင်အုပ်ရပ်။(မာန်နေဂျာ)

ခန်(၅)

တင်တာဒွါဂမၠိုင်

၁၄။အကဲအရာမဆေင်စပ်ကိုပွမကံက်ကေတ်လပ်စရင်လွိဟ်မ္မိတ် တမ်လိက်တူးလိက်ကိုလိက်အုပ်ဂမၠိုင်တံဂံ့သွက်ဂွံကံက်ကေတ်စရင်လွိဟ်မ္မိတ်မူးနူကိုမ္မိတ်တာလျှိုင်နွံညးလီုမှပမစီစုတ်ကိုသက်ဟံ့ဂွံ ကျောန်သွရ။

၁၅။အတိုင်ဥပဒေသက်ကံအကဲအရာမကံက်ကေတ်စရင်လွိဟ်မ္မိတ်တံဂံ့မူးနူကိုကိစ္စဆေင်စပ်ကိုကံက်ကေတ်စရင်လွိဟ်မ္မိတ်သွက်ကိစ္စတုဟ်တုဟ်တံသုင်စေဲကိုသက်ဟံ့သေင်စီစုတ်ကိုဟံ့ဂွံကျောန်သွရ။

၁၆။ ညးလီုမှ-

(က)ပုဒ်ဇောတ်၁၂၊ အတိုင်ပုဒ်ဇောတ်(က) ဂကောံညးတာလျှိုင်နွံမဆေင်စပ်၊ညးစုတ်စရင်ဂမၠိုင်ကိုညးကံက်ကေတ်စရင်ဂမၠိုင်တံဂွံသွက်ကမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လွိဟ်မ္မိတ်ပွဲအခိုင်သမ္မိလပ်လုပ်စိုပ်ပွဲကိုသိုင်ခွံကို၊ပွဲသိုင်ခွံကျောန်သွမံင်စရင်သမ္မိဂံ့လုပ်ထဲထံင်ကိုသက်ဟံ့သေင်တာဒွါတံလေဝ်သွဟံ့ထေက်ရ။

(ခ)ပုဒ်ဇောတ်၁၂၊ပုဒ်ဇောတ်ပါအတိုင်(ခ)ဂလာန်သွာန်သွက်လပ်တံဂံ့လွှင်သွဟ်ကိုကိုပွဲကိုစီပြင်စုတ်သမ္မိလပ်ဂွံပပေင်စုတ်ဂံ့က ယျာန်တးပါကို၊တီမံင်သွဟ်ဍုတ်သွဟ်နောင်ဗွေတ်တံကို၊သက်ဟံ့သေင်ပေ

ပင်စုတ်ဗွတ်တံကို သွဟွံထေက်ရ။

(ဂ)အခါမကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်မွဲညံင်ဂွံအ်သွဟ်အံင်အံင်ပြးပြးဂုပတိုက်အံင်ကိုမို့ဟ်သွဟ်ဂလာန်တံကို၊ဘဝလးကိုသက်ဟွံသေင်လီဇာန်တံင်ဂြိုစိုတ်တံကိုကျောန်သွဟွံထေက်ရ။

၁၇။ ညးစုတ်စရင်လို့သက်ဟွံသေင်ညးကံကံကေတ်စရင်ဒ်ဒ်-

(က)သွက်ဂွံရေင်တျိုင်ကမ္မောန်တာလျိုင်ပအပ်ကိုလဝ်ဆေင်စပ်ကိုသွဟ်ကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပရူပရာခိုင်ခိုင်ကျိက်ကျိက်ဟွံမွဲမွဲသတ်းပါထေံကိုလို့လာ်ကိုဟွံဂွံကျောန်သွရ။

(ခ)အခါမကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂလာန်ဟွံပါလုပ်ပွဲကိုသွာန်တံဂုပမသွာန်သွဟ်တံလေဝ်ကျောန်သွဟွံထေက်ရ။

(ဂ)ဒွါမကံကံကေတ်မံင်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂလာန်ဟွံယဝ်ရတီလဝ်ပရူပရာမို့ဟ်မွဲမွဲဟိုမွဲလေဝ်ထမံက်ပွဲတံဂုပဟွံကျောန်သွရ။

၁၈။နဒ်ညးကံကံကေတ်စရင်မို့ဟ်လို့လေဝ်သွပတောံဟွံဂွံရ။

ခန်(၆)

ဒုဟ်ကိုဒုဟ်ဒဏ်ဂမ္တိုင်

၁၉။ညးလို့ဒ်ဒ်ပုဒ်ဇောတ်၁၄၊ ပုဒ်ဇောတ်၁၅ကိုပုဒ်ဇောတ်၁၆ တင်တာဒွါမွဲမွဲသက်ဟွံဖံက်ပလီကျောန်ဒးကိုဒုဟ်မံက်တဲဒးဒင်စီရေင်မွဲဒြ်မို့ဟ်ဂုဒဏ် ထံင်ဟွံပိုနုမဲ့ဂိတု၊ဒဏ်ဩန်ဟွံပိုနု(၅)လက်ဒကေတ်ဒ်ဒ်၊သိုကိုဒဏ်ဓါသက်ဒ်ဒ်ဒးဖျေံစုတ်ရ။

၂၀။ညးစုတ်စရင်လို့ဒ်ဒ်သက်ဟွံသေင်ညးကံကံကေတ်စရင်လို့ဒ်ဒ်ပုဒ်ဇောတ်(၁၇)မပါတင်တာဒွါမွဲမွဲသက်ဟွံဖံက်ပလီကျောန်ဒးကိုဒုဟ်မံက်တဲဒးဒင်စီရေင်မွဲဒြ်မို့ဟ်ဂုဒဏ်ထံင်ဟွံပိုနုမဲ့ဂိတု၊ဒဏ်ဩန်ဟွံပိုနု(၅)လက်ဒကေတ်ဒ်ဒ်၊သိုကိုဒဏ်ဓါသက်ဒ်ဒ်ဒးဖျေံစုတ်ရ။

၂၁။ညးလို့ဒ်ဒ်ပုဒ်ဇောတ်၁၈ မပါတင်တာဒွါဂုဖံက်ပလီကျောန်ဒးကိုဒးဒင်စီရေင်မွဲဒြ်မို့ဟ်ဂုဒဏ်ထံင်ဟွံပိုနုမဲ့သွာံ၊ဒဏ်ဩန်ဟွံပိုနု(၅)ကိုဒ်ဒကေတ်၊ဒဏ်သိုကိုဓါ သက်ဒ်ဒ်ဒးဖျေံစုတ်ရ။

ခန့်(၇)

အရာနာနာသတ်

၂၂။မမံင်တန်တံမံင်ပွဲကို ကိုန်ချင်ဗွာ ညးမကိုအရီအပင်မာန်တံဝံပွဲကို ကမောန်မကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံသွက်ဝံပါလုပ်ရေင် တျိုင်တာလျိုင်နွံမံင်ရ။

၂၃။အတိုင်ဥပဒေသတ်ကံ မသိုင်ခွံလဝ် ဂကောံညးစူးစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပဟိုကို ကမ္မတီစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပဟိုတံဝံအက္ခာဂ္ဂိုအ်ထွေးပြးဥပဒေ ကံနူကိုဂကောံအလိုအသီမသိုင်ခွံလဝ် ဂကောံညးစူးစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပဟိုကို ကမ္မတီစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပဟိုတံ တာလျိုင်ကိုအခေါင်အ ရာကျောန်တံဂံ ဒးဆက်ဒုင်ရေင်တျိုင်အာရ။

၂၄။ညးလုပ်ဂကောံညးစူးစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပဟို၊ ညးလုပ်ကမ္မတီစရင် လို့ဟ်မို့ဟ်ပဟို ညးလုပ်ကမ္မတီ စရင်လို့ဟ်မို့ဟ် က္လိုင်ကိုက္လိုင်၊ ညးစုတ်စရင်၊ ညးကံကံစရင်ကို ပွဲကိုကမောန်ကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ ဟ် မို့ဟ်ဒးဒုင်ပအပ်ကို တာလျိုင်ပုဂ္ဂိုလ်မိုဠ်တံဂံ ပွဲကိုအခိုင် ယိုက်ဂွေင်တာလျိုင် နဒဒ်ညးယိုက်လျိုင်ညးချင်ကွာန် စုတ်သမ္မိကိုလဝ်ရ။

၂၅။ ဂကောံအလိုအသီဝံ သွက်ဝံကံကံကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်မုံပျိုက်ဒွံ င်ဂကောံယိုက်ဂွေင်တာလျိုင်ရင်တံဂံ ဒက်ပကောံကိုမာန်ရ။

၂၆။ အခါထမံင်ရုပ်ရ်ရေင်တျိုင်တင်ထွေးပြးမပါလုပ်ပွဲဥပဒေဂံ -
(က) ဌါနဝန်ဇော်ဝံ နွံပျိုက်ဒွံမူး နဲဝံင်ဥပဒေဂမိုဠ်၊ စေပ်ပွာန်ကိုစေ ဝ်သ္မောဝ်တံဂံနကိုတင်တုပ်စိုတ်နူကိုဂကောံအလိုအသီကိုန်ချင် ပံင်ကောံလလောင်တြးမာန်ရ။

၂၇။ သွာံ(၁၉၇၂) ၊ဥပဒေစရင်လို့ဟ်မို့ဟ် ကိုန်ချင်ပံင်ကောံချင်ဗွာဂံ ရုပ်သီထောံနကိုဥပဒေကံရ။
ကိုန်ချင်ပံင်ကောံသမ္မတကိုန်ချင်ဗွာ အတိုင်ဥပဒေဒုင်သ္မိုင်သိုင်ခွံလဝ် အဲထွက်ကါစုတ်တဲရ။

(ပီ) သိန်းစိန်
သမ္မတကိုန်ချင်
ကိုန်ချင်ပံင်ကောံသမ္မတကိုန်ချင်ဗွာ

